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شرق: رافائل گروســی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
که با دعوت رســمی ایــران، ظهر روز جمعه وارد تهران شــد، 
به فاصله ســاعاتی اولین دور از رایزنی هــای خود را با محمد 
اســلامی، رئیــس ســازمان انرژی اتمــی آغاز کــرد. همچنین 
جمعه شب گروسی در ضیافت شام رئیس سازمان انرژی اتمی 
با دست اندرکاران و صاحب نظران صنعت هسته ای ایران دیدار 
و گفت وگو کرد. در ادامه دور دوم این گفت وگوها به صبح دیروز 
شنبه موکول شــد که در نهایت هم شاهد برگزاری یک نشست 
خبری مشــترک بین گروســی و اســلامی بودیم. امــا این پایان 
کار ســفر دوروزه گروســی به تهران نبود، بلکه مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در ادامه با حسین امیرعبداللهیان، وزیر 
امور خارجه و ســیدابراهیم رئیســی، رئیس جمهــور هم دیدار 
کرد. در مجموع این ســفر صرفا با کلی گویی های مثبت همراه 
بوده اســت، لذا نمی توان به ضرس قاطع از موفقیت آمیزبودن 
یا شکســت آن ســخن گفت. از این رو باید گفــت که همه چیز 
در بازگشت گروســی به وین و روند تحولات در نشست شورای 

حکام روشن خواهد شد.
دو دور گفت وگو بدون ذکر جزئیات

پس از ورود گروســی به تهران در ظهر جمعه و اســتقبال 
بهــروز کمالوندی، ســخنگوی ســازمان انرژی اتمــی دور اول 
مذاکرات بین مدیــرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی و محمد 
اسلامی در واپسین ساعات همان روز (جمعه) در محل سازمان 
انرژی اتمی برگزار شد. اگرچه جزئیاتی از این مذاکرات رسانه ای 
نشــد، اما بی شــک بحث و گفت وگو درباره مســائل باقی مانده 
پادمانــی و نیز برخی موارد از اختــلاف نظرهای فنی و حقوقی 
میان ایران و آژانس در دســتور کار این جلســات است. پیش تر 
هیئت های فنی و کارشناسی آژانس به سرپرستی ماسیمو آپارو، 
معــاون پادمانی گروســی در تهران حضور یافتنــد و مذاکرات 
کارشناسی در موارد اختلافی را انجام داده اند. از این رو حضور 
گروســی می تواند در دو سطح معنا یابد؛ اول تداوم اختلافات و 
دوم حل اختلافات. در همین باره خبرگزاری فرانسه هم زمان با 
ســفر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به تهران گزارش 
داد که این ســفر با هدف بازگرداندن روابــط آژانس با ایران به 
عالی ترین ســطوح انجام می شــود. این خبرگزاری فرانسوی در 
گزارشی نوشت: «این ســفر دوروزه در حالی انجام می شود که 
این سازمان مســتقر در وین به دنبال همکاری بیشتر با ایران در 

زمینه فعالیت های هسته ای این کشور است».
البته رئیس ســازمان انــرژی اتمی ایران طی ســخنانی که 
صبح روز شنبه انجام شد، با اشــاره به سفر مدیرکل آژانس به 
تهران و مذاکرات میان دو طرف گفت که «این ســفر بر اســاس 

تکلیف شــورای امنیت به آژانس اســت». اســلامی در ادامه 
یادآوری کرد که موضوع این ســفر (گروســی)، پایش عملکرد 
و وضعیــت و ظرفیــت صنعت هســته ای ایران اســت که به 
موجب برجام تکالیفی را شــورای امنیت به آژانس داده است. 
معــاون رئیس جمهوری تأکید کرد: «با توجــه به اینکه طرفین 
بــه تعهدات خود در برجام عمل نکردند و حتی مانع همکاری 
کشــورها و ســایر شــرکت ها با ایران شــدند و تحریم ها را هم 
افزایــش دادند ایران به موجب قانــون اقدام راهبردی تصمیم 
بــه کاهش تعهدات گرفت و این باعث شــد تا وقتی ما کاهش 
تعهدات داریــم، آژانس بیاید و گزارش عدم انطباق تهیه کند و 
بگویــد از وضعیت اطلاع ندارم». بر همین اســاس دور دوم و 
نهایی مذاکرات مدیر کل آژانس انرژی اتمی و رئیس ســازمان 

انرژی اتمی از صبح دیروز شنبه آغاز شد.
یک نشست خبری

بعد از انجام دو دور مذاکره بین رئیس ســازمان انرژی اتمی 
و مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی، ظهر شــنبه شــاهد 
برگزاری نشست مشــترک خبری با حضور اســلامی و گروسی 
بودیم. رئیس ســازمان انرژی اتمی در این نشست خبری گفت: 
«ســفر آقای گروســی پیام آور برقراری ارتباطــات بین آژانس و 
ایران است». وی  افزود: «ما انتظار داریم تعاملات و گزارش های 
آژانس طوری باشــد که اعتمادآفرین باشــد تا با اطمینان برای 
حل وفصل مســائل و با پرهیز از عواملی که نیت آنها برهم زدن 
روابط عادی اســت، شــرایطی را ایجاد کنیم تا همواره آژانس 
بتواند وظایف خــود را در ارتباط با ایــران در چارچوب پادمان 

پابرجا نگه دارد».
معــاون رئیســی تأکیــد کــرد کــه در همیــن چارچــوب 
گفت وگوی های مشترکی انجام شده و مطمئنم به صورت پایدار 
مؤثر خواهد بود. اسلامی در ادامه درباره اینکه اگر قطع نامه ای 
در نشســت بعدی شــورای حکام تصویب شــود واکنش ایران 
چه خواهد بود؟ گفت: «ایران برای پیشــبرد اهداف توسعه ای 
خود همواره مصمم بوده اســت و منافع و امنیت ملی خود را 
با هیچ چیز جابه جا نمی کند، اگر قرار باشــد قطع نامه ای صادر 
شــود، حتما مراجع ذی ربط تصمیم گیری می کنند و ما طبق آن 
عمل می کنیم. نکته ای که بین من و آقای گروسی در این مقطع 
وجود دارد، این اســت که آنچه را که در چارچوب پادمان است 
برای اطمینان بخشــی به آژانس اجرا کنیــم و به آن پایبندیم و 
اجازه نمی دهیم عناصر یا نوعا اقداماتی این انطباق با ضوابط را 

زیر سؤال ببرد و بنابراین به طور مستمر کار می کنیم».
وی در پاســخ به این ســؤال که به طور مشخص توافقی با 
آژانس درباره مســائل باقی مانده وجود خواهد داشت و بیانیه 

مشــترک بین دو طرف مطرح اســت؟ گفت: «ما یک الگویی را 
با آقای گروســی سال گذشته در وین توافق کرده بودیم و همان 
را دنبــال می کنیــم و بخش هایی از آن در مذاکــرات و تعامل 
معاونان دو طرف بیان شــده است و بخشی از ترتیبات را امروز 
صحبت کردیــم و همچنان صحبت ما ادامــه دارد و در قالب 
یک الگوی رفتاری و تعاملی اینها را به سمت حل وفصل پیش 
می بریم». وی  در پاســخ به اینکه برای رسیدن به نتیجه بر سر 
این موضوعات زمان بندی تعیین شــده اســت؟ تصریح کرد که 
«همچنــان همکاران ما در حال مذاکــره و صحبت در این باره 
هستند». رئیس سازمان انرژی اتمی درباره اختلاف نظر ایران و 
آژانس بر سر غنی سازی ۸۴درصدی اظهار کرد: «اگر به گزارش 
اخیر آقای گروســی مراجعه کنید در همــان گزارش هم برای 
شناســایی ذره ۸۴ درصد گفته شــده بود که ملاک میزان تولید 
اســت و مخازنی که تولیدات در آن ذخیره می شود غنای بالای 
۶۰ درصد نداشــته است. از این رو این ابهام قابل تعمیم نیست 

و به طور مشخصی حل وفصل شده است».
اسلامی درباره فشار کشــورهای اروپایی بر ایران در شورای 
حکام یادآور شــد: «سه کشــور اروپایی به طور خاص و کسانی 
کــه با آنهــا همکاری می کننــد روی تعهــدات برجامی تمرکز 
می کننــد، اما تعهدات متقابل اســت. از ایــن رو برای گام های 
اطمینان بخش با آقای گروســی تفاهم کردیم که در چارچوب 
پادمــان روابط خود را تنظیم می کنیم. لــذا مادامی که آنها به 
تعهداتشان در برجام برنگشتند، آژانس به این شکل از عملکرد 
ما اطمینان خاطر پیدا می کند. این نکته حائز اهمیتی اســت که 

امروز مورد توافق ما قرار گرفت».
در ادامــه این نشســت، مدیر کل آژانــس بین المللی انرژی 
اتمی هم با اشاره به دیدارهایش با اسلامی گفت: «آماده ایم کار 
را پیــش ببریم». وی ادامه داد: «ما دیروز (جمعه) مذاکراتمان 
را شــروع کردیم و امروز (شــنبه) ادامه یافت». گروسی اظهار 
کرد: «فعلا دو مسئله مهم مطرح است؛ اول اینکه توقعات بالا 
هســتند و حضور شما از مطبوعات نشان می دهد چقدر مسئله 
مهم است. البته این سطح توقعات در سطح جهانی هم درباره 
کاری که ما با ایران پیش می بریم وجود دارد و همچنین درباره 
شفاف سازی و دسترسی هایی که باید از سوی ایران داده شود».
مدیرکل آژانس گفت: «بخش دوم که مهم است مربوط به 
همکاری های فنی و علمی با ایران است. شب گذشته دراین باره 
بحث کردم و قرار اســت رویدادی که ســال ها انجام می شــده 
وجهه بین المللی پیدا کند و این رویداد قرار اســت ســال آینده 
برگزار شــود و ما از برگزاری آن حمایت می کنیم». گروســی در 
پاسخ به ســؤالی دیگر مبنی بر اینکه از سفر و دیدار با مقامات 

ایران رضایت دارید؟ گفت: «من همیشــه از دیــدار با همکارم 
آقای اسلامی استقبال می کنم و برای من شخصا رضایت بخش 
اســت. در عین حال بحث ما بحث کاری و ضرورت اســت. ما 
می خواهیم با ایران دیالوگ جدی و سیســتماتیک داشته باشیم 
و البته از ســفر قبلی من مدتی گذشته بود در حالی که مسائلی 
بود که باید با هم صحبت کنیم و خوشــحالم که به ایران آمدم 
ولــی هنوز کار مــا تمام نشــده و همکاران ما دارنــد هنوز کار 
می کنند تا مسائل را حل وفصل کنند و قرار است من با مقامات 
دیگر دیدار داشته باشم و در پایان روز می توانم قضاوت بیشتری 
داشته باشــم از میزان رضایت خودم اما فضا کاری و مبتنی بر 

صداقت و همکاری است و کار با ایران ادامه دارد».
وی درباره اینکه آیا بر ســر مســائل باقی مانده و سه مکانی 
که اختلاف نظر بر سر آن است به توافق می رسید؟ خاطرنشان 
کرد: «الان داریم سخت روی این مسئله کار می کنیم و الان زنگ 
تفریح دادیم تا با شما صحبت کنیم و بعد صحبت می کنیم که 

ببینیم به چه نتیجه ای خواهیم رسید».
وی در پاســخ به اینکه می توان امیدوار بود که در نشســت 
بعدی شورای حکام شاهد فشارهای سیاسی کشورهای اروپایی 
بر مسئله ایران نباشیم؟ بیان کرد: «برای پاسخ به این سؤال من 
باید یک گوی بلورین داشــته باشــم تا به آن پاسخ دهم. به هر 
حال کشــورها با اهداف مختلف برای تأثیرگذاری عمل می کنند 
اما باز می گویم که مهم اســت ایران و آژانس همکاری نزدیک 
داشته باشــند تا این فشــارها کاسته یا خنثی شــود. این نشان 
می دهد کار مشــترک ما در چارچوب پادمان بسیار مهم است و 

الان این کار را داریم انجام می دهیم».
گروسی در پاســخ به اینکه چه تضمینی می دهید از آژانس 
به عنوان ابزار سیاســی اســتفاده نشــود؟ اظهار کرد: «من این 

اطمینــان را می دهم کــه هیچ وقت از آژانس بــه عنوان ابزار 
سیاســی استفاده نمی شود و نخواهد شد و این قول را می دهم 
و تحت دســتور العمل هیچ کشــوری کار نمی کنیم و از کســی 
دســتور نمی گیریــم و این گونه صحبت هــا از نظر من مضحک 
هســتند. برای ما عمل مهم است و زیاد به حرف دیگران توجه 
نمی کنیم. همان طورکه آقای اســلامی هم گفتند برای ما مهم 

است با هم تحت پادمان ها کار کنیم».
وی  تأکید کرد: مذاکرات احیای برجام در دســتور کار است و 
ادامــه دارد و البته توافقی ما داریــم انجام می دهیم و توافقی 
که قرار است به آن برسیم کمک کننده به احیای برجام خواهد 

بود».
از  مذاکره با  امیرعبداللهیان  تا  دیدار  با  رئیسی

پس از نشست خبری مشــترک بین گروسی و اسلامی، مدیر 
کل آژانــس انرژی اتمی بعدازظهر دیروز (شــنبه) مذاکراتی با 
حســین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه داشــت. پس از این 
گفت وگوها، گروسی به دیدار سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 

ایران رفت.
در این راســتا معــاون سیاســی رئیس جمهــور اعلام کرد 
کــه مدیــر کل آژانــس بین المللی انــرژی اتمی در دیــدار با 
رئیس جمهور از حصول دســتور کاری مشترک بر سر اقداماتی 
بــرای هموارکــردن مســیر همکاری هــا ابراز خرســندی کرد. 
محمد جمشــیدی در توییتر نوشت: «رافائل گروسی در دیدار با 
رئیس جمهور از حصول دســتور کاری مشترک با سازمان انرژی 
اتمی بر ســر اقداماتی برای هموارکردن مسیر همکاری ها ابراز 
خرســندی کرد». به گفته جمشیدی، «رئیسی نیز همکاری ها را 
امری دوطرفه معرفی کرد که بر اساس حفظ استقلال آژانس و 

احقاق حقوق ملت ایران می تواند ادامه یابد».

سفر گروسی پایان یافت؛ او تا ساعاتی دیگر ماحصل سفر خود به تهران را در یک کنفرانس خبری مطرح می کند
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